
BUĎTE	RYCHLÍ	K	NASLOUCHÁNÍ	A	POMALÍ	K	MLUVENÍ	A	VZTEKU	
(Krnov,	13.11.2022)	

	
I.čtení:	Izajáš	42,1-7	
II.čtení:	epištola	Jakubova	1,19-27	+	3,1-18	

	
Jakubova epištola je pro evangelíka poněkud citlivé čtení – mluví o tom, že se víra musí v životě 

křesťana projevit i skutkem, že nestačí jen žvanit o osobním spasení. 
 Říká to docela provokativně, jakoby natruc apoštolu Pavlovi, který ve svých epištolách oslavuje 

spasení z milosti, tedy bez zásluh a bez skutků, kterými bychom si své spasení dobývali. 
 Martin Luther epištolu Jakubovu dokonce nazval slaměnou epištolou... 
Jsem přesvědčen, že pouze ve svém nadšení pro spasení bez skutků, neporozuměl tomu, co vlastně 

Jakub doopravdy říká. 
 Jakub rozhodně netvrdí, že dobré skutky jsou více než víra, nebo že bychom mohli spásu získat na 

základě svých zásluh. 
Jakub pouze konstatuje, že víra se v životě věřícího musí nějak projevit. Víra nejsou jen krásná 

slova a rozjitřená duše. Víra je věc praktická, která proměňuje člověka, jeho myšlení a jeho konání. 
Možná, že můžeme jít ještě dál a říct, že skutky člověka jsou zrcadlem jeho víry. Slova jsou slova, 

kdokoli může jakékoli slovo vytáhnout z rukávu, ale teprve podle reálných skutků se pozná, za co 
naše víra stojí. 

Není možné, aby člověk tvrdil, že je křesťan, a přitom by nedovolil víře, aby zasahovala do jeho 
rozhodování, jeho přemýšlení, jeho činů. Víra se odráží v našem jednání, víra a mluvení o ní musí 
být konzistentní s tím, co dosvědčujeme svým životem. 

Jestliže tomu tak není, pak se vážně zamysleme nad svým životem. 
 Přibližně toto je jeden z hlavních bodů Jakubova svědectví. 
Jsem moc rád, že je máme v Písmu spolu s epištolami Římanům nebo Galatským – protože se 

navzájem doplňují a vysvětlují, rozhodně ne popírají. 
 Jednou z oblastí, která je formována tím, čemu věříme, je oblast slov – mluvení a s ním spojené 

myšlení a uvažování. Možná právě proto, že víru vyjadřujeme svou řečí, je naše mluvení tak 
citlivou záležitostí. Slova mají obrovskou moc. 

Jako sečtělí Písmáci víme, že Slovem byl stvořen svět. Slovem proroci povzbuzovali a Ježíš 
uzdravoval.Slovy naopak Satan ukecal Evu a Adama k prvnímu hříchu, slovy faraón rozkázal topit 
děti Hebrejských otroků, slovy Áron obhajoval spatlání zlatého telecího bůžka. Hra slov vedla 
k Ježíšovu odsouzení na smrt. 

Lidská řeč je velmi vzácný dar. Dá se jí těšit, ale i deptat. Můžeme jí přinášet naději, ale taky 
vyvolávat nejtěžší beznaděj. 

Kdysi jsme na jednom táboře zažili zajímavou situaci. Měli jsme tam družinu, ve které se sešli 
velmi schopní borci – uměli skvěle běhat, vázat uzly, poznávat květiny i luštit morseovku. Vedle 
toho byla druhá družina dětí, které nebyly tak rychlé, nepoznaly vraní oko od borůvky a morseovku 
nikdy před táborem neviděly. Tyhle družiny spolu po celý tábor soutěžily. 

Věřte nebo nevěřte – táborovou hru nakonec nevyhrála skupina těch lepších, ale ta druhá. Víte 
proč? 

Protože ti první se spolu neustále hádali. Nedokázali se domluvit, nedokázali udělat nějaký 
kompromis, každý z nich chtěl šéfovat, každý měl velké ambice a chtěl být nejlepší. A když začali 
prohrávat, místo aby se semkli, začali se hádat a vyčítat si – kdo co zkazil, kdo je vždycky poslední 
a kdo vždycky udělá nějakou chybu 

Zatímco ti druzí spolu skvěle spolupracovali. Co neuměl jeden, doplnil druhý, kde jeden nestíhal, 
druzí to ochotně oddřeli za něho. A když prohráli, řekli si, že se nic neděje, zítra to půjde líp. 

 Na táboře u dětí nám to připadne jako banalita, říkáme si, že vyrostou a naučí se. Jenže co s námi 
dospěláky, s lidmi, kteří už vyrostli a nebylo to nic platné? 



 Kolik je například sborů, které mají všechno, co potřebují, ale rozpadají se – protože lidé ve sboru 
nejsou ochotní se domluvit? Hádají se o každou maličkost, protože nedokážou být trochu velkorysí 
a přijmout jeden druhého jako dar a obohacení. 

Kolik lidských vztahů – přátelství, lásek, manželství, ale i pracovních partnerství – troskotá přesně 
na stejných věcech, které nám u dětí na táboře připadají úsměvné a dětinské???!!! 

 Kolik zlého dokážeme způsobit tím (jak Jakub říká) „nejmenším“ údem! 
 Jakub nám předestírá krásné a trefné obrazy: 
Velké lodi jsou řízeny malým kormidlem a jazyk, jeden z nejmenších svalů v lidském těle má moc 

ukočírovat celou naši plavbu peřejemi světových událostí. Anebo nás taky může poslat na skalisko, 
kde rozsekáme sebe i lidi okolo. 

I nejsilnější zvířata bývají krocena mnohem slabším člověkem, ale kolikrát i ten nejlepší krotitel 
nedokáže ovládat výbušné zařízení, které má v puse. 

Samozřejmě, že jazyk je tady jen symbol, nejde vlastně vůbec o ten sval, ale o to, co je za ním. 
Pomáhá nám vyslovovat, co vlastně máme na srdci a v hlavě. Naše myšlenky, a někdy taky 
bezmyšlenky. 

Bohužel často to, co vychází z našich úst, není povzbudivé ani uzdravující, ale právě naopak. 
„Tak to být nemá,“ říká Jakub. 
Studánka nemůže dávat vodu dobrou a hořkou zároveň. Jestliže je část nepitná, bude nakonec 

nepitné celé zřídlo. 
Na stromě rostou buď jablka nebo třešně. Ani Mičurin nevypěstoval strom, který by na každé větvi 

měl jiné ovoce... 
Tak ani jazyk – když mu dovolíme, aby říkal zlé věci, sprosťárny, pomluvy, nadávky – nemůže 

zůstat čistý ke chvále Boží!!!!! 
Moc slova je mnohokrát historií prokázána. Slovem se dá pomoci, slovo může zachránit životy, ale 

stejný jazyk, skoro stejná slova mohou člověka ponížit, mohou znehodnotit mnoho let něčí práce, 
mohou člověka dohnat ke zhroucení nebo sebevraždě. Slovy je možné člověku vymýt mozek, 
zmanipulovat jej a dovést až ke zločinu... 

 Právě před tímto nás Jakub varuje. 
Upozorňuje nás, že naše řeč nám byla dána k tomu, abychom oslavovali Boha a vytvářeli 

společenství bratří a sester. Ne k tomu, abychom si navzájem škodili, pomlouvali se nebo se 
navzájem shazovali... 

 Říká, že máme být pomalí k mluvení a hněvu (ten často souvisí s tím špatným mluvením). 
Naopak rychlí máme být k naslouchání – kterým vyjadřujeme úctu k druhému, pokoru i touhu po 
Pravdě a Spravedlnosti. 

Tak jako ten Izajášův Hospodinův služebník – předobraz Kristův: nerozkřikuje se na ulicích, aby 
se hádal a přel, ale raději nedolomí nalomenou třtinu a nezhasí doutnající knot, otevře slepým oči a 
vyvede vězně ze žaláře. 

 Naše slova mají – podle Ježíšova příkladu – rozsévat pokoj a ne sváry. Jestliže se pořád s někým 
hádáme, jestli vyčítáme a skuhráme, pak to rozhodně není projev Boží moudrosti a už vůbec ne 
ovoce Boží lásky a spravedlnosti. Ty porostou jen těm, kdo kolem sebe šíří smíření. 

To je krásné měřítko kvality našeho mluvení, a potažmo kvality naší víry. Ptejme se sami sebe i 
Pána Boha, jestli naše mluvení působí v životech lidí a v našich společenstvích pokoj. 

A jestli zjistíme, že tomu tak není, prosme Pána Boha, aby pročišťoval ten pramen, tu studánku, 
kterou máme ve svých ústech a ve svém srdci. Ať skutečně přináší jen vodu dobrou, chutnou a 
nezkaženou... 

 
Pane Ježíši Kriste, přinášel jsi lidem naději, odpuštění a mír. Chceme jít ve Tvých stopách a dělat 

to taky. Často se nám to ovšem nedaří. Pomoz nám mocí svého Ducha, abychom se i v téhle věci 
více přibližovali Tvému příkladu. 

AMEN! 


